
  Det moderne universitet er et generøst universitet. 

Det deler ud af sine vidensgaver. Herved adskiller det 

sig fra det traditionelle universitet. For det traditionelle 

universitet var et reserveret universitet. 

Hvorfor? Fordi det gamle universitet boede i et tårn. 

Og i toppen af tårnet boede forskeren - både fordi det 

gav overblik og fordi det sikrede arbejdsro. Her kunne 

han realisere videnskabens rene idé. Som det klassiske 

europæiske universitets fader Wilhelm von Humboldt 

skrev i 1809, kunne han dyrke ”ensomhed og frihed 

[som] de fremherskende principper”. Herfra kunne 

afstanden mellem universitetet og det, Humboldt kaldte 

de ”praktiske” skoler, opretholdes.

Det moderne universitet er et masseuniversitet. 

Halvdelen af hver ungdomsårgang skal ifølge regeringen 

gennemføre en videregående uddannelse. Og endnu flere 

skal have adgang til den viden, universitetet producerer.  

Før i tiden var adgangen til forskningsviden kun for 

de privilegerede professioner: præsterne, katedralskole-

lærerne, juristerne, lægerne. Derfor skulle denne viden 

være ophøjet og svær at kapere.

Men i dag er retten til og behovet for adgang til forsk-

ningsviden blevet almen. Kun den oplyste borger kan 

gøre brug af sin frihed, sagde allerede Immanuel Kant. 

Kun den forskningsinformerede profession kan udføre 

sine professionsopgaver, kunne man i dag tilføje.

For mig er det uddannelsesprofessionen, der agerer 

spydspids i denne udvikling. Lærerne, pædagogerne og 

alle dem, der arbejder med uddannelse og udvikling i pri-

vate og offentlige virksomheder, kræver, at deres praksis 

er forskningsinformeret. Vor tids undervisere kan ikke 

nøjes med at bygge videre på traditionerne eller kopiere 

sidemanden. Den forståelse vinder frem, at vi ikke får 

bedre børnehaver, skoler, erhvervsuddannelser osv. ved 

at stramme kontrollen, men ved at styrke de ansattes 

viden, ved at gøre dem til ”forskere i egen praksis”. For 

herigennem bliver de i stand til at udvikle sig selv og faget 

både metodisk og praktisk, dvs. både i effektivitet og i 

kvalitet.

Alt dette forudså Asterisk for lang tid siden, helt præcist 

for 50 numre siden. Derfor var målsætningen fra starten, 

som den er i dag, at forskningen er generøs, og at DPU 

deler ud af sine gaver gennem Asterisk.

Den, der giver gaver, gør det for at glæde, ikke for at 

patronisere. Men hvordan gør man det? Er gaven for stor 

risikerer man at modtageren ikke kan give igen og bringes 

i forlegenhed. Er den for lille, risikerer man at skuffe og 

at såre. Man skuffer, fordi forventningerne var større 

end gaven. Man sårer, fordi man med den beskedne gave 

åbenbart ikke agter modtageren særlig højt.

Men hvis gaven hverken må være for stor eller for lille, 

hvad må den så være? Den må være overstrømmende. At 

overøse den anden er at fetere den anden. Gavegivningens 

kunst er overøsningens kunst. Det er at give det bedste, 

man har. Det er at gøre sig umage med både indhold og 

indpakning. Det er at sige, at man agter og elsker den 

anden så meget, at kun det bedste er godt nok.

Sådan er Asterisk. Med Asterisk har DPU nu givet 50 

gaver – mere end to års julekalendre – til den danske 

uddannelsesverden, fordi kun det bedste – det bedste vi 

formår – er godt nok til Jer, der modtager bladet. 

Vi gør os umage med indholdet. Både fordi det, vi prøver 

at formidle, er vigtigt. Men også fordi I, der læser det, er 

vigtige. I er vigtige for det danske videnssamfund. I er vig-

tige som første led i den fødekæde af viden, som skal sikre 

samfundets økonomiske, politiske og kulturelle rigdom. 

Men vi gør os også umage med indpakningen. Hvorfor 

nu det? Naturligvis er det for at formidle det forsknings-

baserede indhold. Men ”formidling” er en risikabel ting, 

fordi den kan være patroniserende: ”Listen carefully, 

stupid” kan være den ubevidste undertekst, når der for-

midles i pixi-bøger med lavt lix-tal og store bogstaver. Når 

vi gør os umage med indpakningen skyldes det snarere, at 

umage er omhu. At udvise omhu er at have den anden i sin 

ihukommelse, når man pakker gaven ind. 

Det er det, vi forstår ved formidling: At understrege vig-

tigheden af det, der formidles. At pirre nysgerrigheden hos 

læseren. At skærpe opmærksomheden hos modtageren. 

At fetere dem, vi taler til. Af samme grund er vi i disse år i 

færd med at udtænke nye overøsninger. Web-tv, tårn-tv, 

digitale reportager og værkstedsbesøg. Men stadigvæk 

er det Asterisk – nu med 50 numre på bagen – der er 

flagskibet.
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